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פרופ' אופירה איילון, ראש החוג לניהול
משאבי טבע וסביבה באוניברסיטת חיפה,

כותרת:

פאר לי שחר: ונעבור לפרופ' אופירה אילון, שלום.

פרופ' אופירה איילון: שלום שלום.

פאר לי שחר: ראשת החוג לניהול משאבי טבע וסביבה באונ'

חיפה, ראש תחום איכות הסביבה במוסד שמואל נאמן בטכניון.

ואמרנו את כל זה, ועכשיו תבואי ותסבירי לנו מה אנחנו צריכים

לעשות כדי שאנחנו נרגיש יותר טוב, שהחיים שלנו יהיו יותר

איכותיים. אני מבינה שאת יותר מתמקדת בנזק שנעשה בשל

שקיות, בשל הניילונים.

פרופ' אופירה איילון: או, ממש ממש ממש לא.

פאר לי שחר: לא? כי זה המאמרים שאני קראתי.

פרופ' אופירה איילון: נכון, וזה בדיוק הסיבה שאני לא מתעסקת

בזה, כי אני חושבת שההתעסקות של המשרד, היי גיא, דרך אגב...

גיא סאמט: שלום אופירה.
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פרופ' אופירה איילון: והיי מנור והיי פאר לי. ההתעסקות הזאת

בשקיות היא קצה קצהו של הבעיה הסביבתית של הפסולת. אני

חושבת שזה לא נכון לייצר את החוק, לא היה נכון מלכתחילה

לייצר את החוק הזה, כי הוא...גם גיא בעצמו אמר, אין לי אנשים

ליישם את זה. זה באמת השולי שוליים. יש פה בעיות הרבה

הרבה יותר משמעותיות בכל הנושא הזה של טיפול בפסולת, ואת

זה אני חוקרת יחד עם הצוותים שעובדים איתי. קודם כל, אם

תרשו לי, הכותרת של הדיון שלכם נקרא מחזור, ואני חושבת

שזאת כותרת לא נכונה, משום שהמחזור זו לא מטרה. המחזור

הוא אמצעי, ממש כמו שגיא תיאר, גם הפקת אנרגיה היא אמצעי,

וגם הטמנה היא אמצעי, ואפשר להשתמש בה בתנאי שעושים

אותה נכון ובתנאי שעושים אותה כמה שנקרא, לאסט ריזורט, זאת

אומרת, כאפשרות האחרונה. אבל זה פתרון נכון וזה פתרון שיכול

להיעשות בצורה סביבתית נאותה. הבעיה המרכזית שלנו בכל

הנושא של טיפול בפסולת במדינת ישראל כרגע הוא היעדר מתקני

קצה, ואם אנחנו מדברים על חוק האריזות ששוחחתם עליו רק

לפני כמה דקות...

פאר לי שחר: גיא מסכים איתך, בזה אין ספק, הוא אומר...

גיא סאמט: בואי נאמר, ברוב המקרים אני מסכים איתך.

פאר לי שחר: לא, אנחנו...היא אמרה על המחסור, מתקני קצה,

ואתה הנהנת ו...
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פרופ' אופירה איילון: וזה לא רק שזה מתקני קצה, זה גם זה

שאין בעיה של כסף, משום ש...

גיא סאמט: זה גם נכון, אמרנו את זה.

פרופ' אופירה איילון: יש הרבה מאוד כסף בהיטל ההטמנה, ואפשר

היה לקדם את הסיפור הזה של מתקני קצה. ובתאכלס, אנחנו

מדברים על זה היום שאם היטל ההטמנה שהתחילו לתוות אותו

ב 2007, לא גרם לשינוי מהותי בטיפול בפסולת בישראל כי עדיין,

שמונים אחוז מהפסולת הולך להטמנה, אז יש פה בעיה מהותית.

וזאת הבעיה העיקרית פה. עכשיו, בנוסף לזה, גם דיברתם על

הפרי ריידרס בנושא של חוק האריזות, חוק האריזות, יש לי כמה

בעיות איתו. קודם כל, חוק האריזות בעצמו משתחווה לעגל

המחזור במקום לקדם את נושא השבת האנרגיה. בתוך המטרות

או היעדים של חוק האריזות יש דגש רב יותר ודגש רב מדי על

הנושא של המחזור. צריך לזכור שכשאנחנו עושים העתקה של

חוקים שעובדים באירופה, הם לא תמיד רלוונטיים אלינו.

מגיש: למה?

פרופ' אופירה איילון: משום שהשוק שלנו הוא שוק קטן. אנחנו,

אם בגרמניה אי אפשר למחזר פלסטיק, אז מייצאים את זה

להולנד, כי אולי שם יש קפסיטי למפעלים. לנו אין, אנחנו אי,

ואם אנחנו...ותראו שיש אצלנו מפעל קטן למחזור פלסטיק שהוא

קורס. הוא נמצא בנאות חובב, והוא קורס. ופלסטיק שנאסף בארץ,
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בין אם זה תחת חוק הפיקדון או בין אם זה תחת חוק האריזות

או בין אם זה תחת האיסוף של המיכלים הגדולים, חלק

מהפלסטיק הזה בכלל מיוצא. עכשיו, סין אמרה, סטופ, אני לא

מוכנה לקבל יותר פלסטיק ממדינות אחרות, יש לי מספיק משלי,

אני אמחזר אותם בעצמי. זאת אומרת, אני חושבת שאם כבר

אנחנו ממשיכים על הנושא הזה של חקיקה, צריך לשנות את חוק

האריזות ולתת שם משקל גדול יותר להשבת אנרגיה.

פאר לי שחר: ובאשר לשקיות עצמן, לפי מה שאני מבינה, את

סבורה שצריך היה במקום לתת עידוד כלכלי, לתת את המשאבים

לחינוך.

פרופ' אופירה איילון: חד משמעית. אני...אנחנו הוצאנו עבודה

שמאוד לא מצאה חן בעיני המשרד להגנת הסביבה, אגב, במימון

המשרד...

פאר לי שחר: מה לא מצא חן בעיניך כבר?

פרופ' אופירה איילון: לא מצא חן בעיני המשרד...

גיא סאמט: לא יודע, אני תכף אשמע.

פרופ' אופירה איילון: שאמרנו לא להטיל את הקנס הזה, אוקיי?

העשר אגורות האלה זה מבחינתנו קנס.

מגיש: זה היה אמור להיות אפילו יותר, וזה ירד ל...

פרופ' אופירה איילון: נכון, נכון.

פאר לי שחר: זה התחיל בשישים, אם אני לא טועה, התחיל

8171780
מתוך 8 עמוד 4



משישים אגורות, הגיע לשלושים...

גיא סאמט: ותראו איזה יופי, בעשר הצלחנו. אתם רואים? לא רק

קופיקס, כאילו, הצלחנו.

פאר לי שחר: הקופיקס זה בחמש.

גיא סאמט: בחמש.

פרופ' אופירה איילון: גיא, לא, גיא, אני חושבת שבנושא הזה...

גיא סאמט: מה רע שיצרכו וזה זול?

פרופ' אופירה איילון: הנתונים שאתם מציגים הם נתונים לא

נכונים.

גיא סאמט: למה?

פרופ' אופירה איילון: משום שאתם מציגים אך ורק את הנתונים

של הירידה בשקיות הגופייה.  בוא איתי יחד נעשה קניות ואני

אראה לך איך אנשים לוקחים המון שקיות, המון שקיות...

פאר לי שחר: של ירקות ומשתמשים כשקית.

גיא סאמט: אמרתי לך, די, תפסיקו לחפש מה רע, בואו נחפש מה

בסדר. שמונים אחוז, הישג היסטרי. שמתם לפני זה את השיר...

פאר לי שחר: כשאתה בא לכלי תקשורת אתה מחכה שנסתכל על

הכוס המלאה? מה פתאום.

גיא סאמט: לפני זה השיר היה של החברה להגנת הטבע על

פרחי הבר, כן? דיברנו על משמעויות שונות, אבל פרחי הבר,

ההצלחה של פרחי הבר לדעתי זה הקמפיין המוצלח ביותר בשנים
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האחרונות, כן? ואני חושב שהצלחנו, אז לא צריך...

פאר לי שחר: פרופ' אילון, אם את יכולה בבקשה...פרופ' אילון, אם

את יכולה, רק שנייה, לומר לו בדקה וחצי מה את בעצם תובעת

מהמשרד לעשות?

פרופ' אופירה איילון: אני חושבת שהמשרד להגנת הסביבה צריך

קודם כל, כשהוא מטפל בפסולת, הוא צריך קודם כל ללכת

לראשית הצינור, לגרום לזה שמלכתחילה תהיה פחות פסולת,

ולהשפיע על הרגלי הצריכה שלנו. ב', המשרד להגנת הסביבה צריך

שיהיו לו נתונים אמיתיים. הנתון הזה שמנור אמר בתחילת

השידור, 1.7 קילו לנפש ליום, הוא נתון לא מדויק.

פאר לי שחר: ללמעלה או למטה?

פרופ' אופירה איילון: ללמעלה.  למה הוא לא מדויק? כי הוא

כולל בתוכו גם פסולת עסקית וגם פסולת...

פאר לי שחר: אם הוא עושה ממוצע, אז בסדר.

גיא סאמט: עדיין הבן אדם אחראי על הייצור של הפסולת

המסחרית כתוצאה מהתרבות וההתנהלות שלו.

פרופ' אופירה איילון: נכון, אבל כשאתה בא לתת פתרונות לרשות

מקומית, כשאתה בא לתת פתרונות לשכונת מגורים...

גיא סאמט: אבל זו לא הבעיה האמיתית.

פרופ' אופירה איילון: לא, זו לא הבעיה, זה חלק מהעניין, הנתונים

שאין לכם. דבר שלישי, הנושא הזה של ההתעסקות בזוטות, כמו
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שאמרתי, הנושא של השקיות. דבר רביעי, שיח. השילוב...קודם כל,

בשנים האחרונות לא מומן אף מחקר של המשרד להגנת סביבה

בנושא של טיפול בפסולת, לא מומן. מומנו מעט מאוד מחקרים

שעסקו בהפיכת פסולת ל...במסגרת מנהלת תחליפי נפט. המדען

הראשי...

פאר לי שחר: אין להם כסף, אין כסף.

פרופ' אופירה איילון: לא, יש להם רק שני מיליארד שקל, יש

להם רק שני מיליארד שקל בקרן לשמירת ניקיון. היה רעיון

לפתח איזשהו מרכז...

פאר לי שחר: שהם צריכים אישור כדי להוציא אותו.

גיא סאמט: לא, השאלה מה הבעיה המהותית, הבעיה המהותית

היא המחקר שחסר לנו, או הבעיה המהותית היא המתקני קצה?

בעיניי מתקנה קצה, בזה אני מסכים עם אופירה, כן? לכסף על

מחקר, אני לא מרגיש שאני...אני מבצע עבודות.

פרופ' אופירה איילון: לא כל...הידע מצויים במשרד להגנת הסביבה,

ואני חושבת שיש מקום לתמוך במחקר בנושא הזה. דבר נוסף, אני

חושבת..

פאר לי שחר: האחרון, כי זמננו ממש מצטמצם.

פרופ' אופירה איילון: אין בעיה. הרשויות המקומיות, ואתה סמנכ"ל

של השלטון המקומי, אני חושבת שהרשויות המקומיות לא מספיק

מעורבות בתהליכים האלה, וברור שפתרון שאתה תציע, או שתפרגן
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לו בתל אביב, הוא לא יהיה אותו פתרון בקריית שמונה ובאילת.

ואני חושבת שחסר פה כרגע דיון, גם דיון אמיתי עם הרשויות

המקומיות, גם בצרכים שלהם לנושא היעדר מתקני קצה, וגם

בצרכים שלהם לכל ה...אתה יודע, גלריה הזאת של פחים להפרדה

של פסולת שתופסת מקומות חניה ותופסת מדרכות ותופסת...

פאר לי שחר: ואנחנו נסתפק בזה, כי אמרתי לך, זמננו ממש קצר,

יש לנו עוד פינה נורא מעניינת. תודה רבה פרופ' אופירה אילון,

לא הפעם האחרונה שאת תהיי איתנו, אני מקווה, ראשת החוג

לניהול משאבי טבע וסביבה באונ' חיפה, וראש תחום איכות

הסביבה במוסד שמואל נאמן בטכניון.

פרופ' אופירה איילון: ויאללה לעשות, לא רק לדבר.

פאר לי שחר: יאללה לעשות, כן.
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